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تازه ترین سخنان سیدحسن خمینی درباره اخراج 
اساتید، وضع اقتصادی کشور و انتخابات مجلس 

سال جاری را منتشر کرد.
به گزارش خبرآنلاین، اهم اظهارات حجت الاسلام و المسلمین 
سیدحسن خمینی در دیدار با دبیرکل و اعضای شورای مرکزی 

حزب اعتمادملی را در ادامه بخوانید؛
امروز بی تردید درد اصلی جامعه »درد اقتصادی« است؛ همه 
دلشان برای این مشکل می سوزد و حتی متصدیان امر نیز وجود 
آن را کتمان نمی کنند. افت تولید ناخالص داخلی کشور و سرانه 
خانوارها نسبت به کشورهای همسایه، رشد پایین سرمایه گذاری، 

استهلاک بالا و... از جمله این مشکلات کشور است.
حال اقتصادی جامعه خوب نیست، این مشکل از زندگی تک 
تک افراد شروع می شود. کافی است مسئولین پای خود را از خانه 
بیرون بگذارند؛ با هر کسی که مواجه شوند، این مصیبت و مشکل 
را لمس خواهند کرد. البته آنها می گویند جلو رشد تورم گرفته شده 
و ما امیدواریم ان شاء الله به سمت تصحیح هم پیش برود. چون 
هر دولتی که بر سر کار می  آید را از رفیق های ما باشد یا نباشد 
فرقی نمی کند، باید کمک کرد تا درد جامعه را کم کند. لذا تحلیل 
وضعیت به معنای این نیست که زحمت کسی نادیده گرفته شود 

و یا احیانا کمک نشود به اینکه آن فرد مشکلات را حل کند.
برخی از کشورهای حاشیه ما هم با شتاب بسیار بالایی به سمت 
توسعه می روند که این آینده مشکل دارتری را ایجاد می کند. شاید 
متن جامعه خودش را با کشــورهای دورتر مقایسه نکند، بلکه 
با همسایگانش مقایسه می کند و شتاب پیشرفت در آنها را در 
قیاس با کندی کشــور ما در این زمینه، تحمل نمی کند. مردم 
این درد را از چشــم حاکمیت می بینند که تا حدی هم درست 
است. این قیاس، دردی است که هست و در آینده ممکن است 
بیشتر شود، و به سبب چشم اندازی که وجود دارد، یکی از آثار آن 
پدیده مهاجرت خواهد بود؛ که واقعیت بسیار تلخی است که در 

کشور وجود دارد.  بی مدیریتی، مدیریت سوء و توجه نکردن به 
ظرفیت های داخلی حتما نقش دارد. ولی یکی از عوامل مهم آن، 
عدم النفعی است که ما در ارتباط با دنیا داریم. بخشی از این امر به 
خاطر تحریم های سنگین است. البته دشمنی آنها هم از سال های 
اول انقلاب بوده، اما در دوره آقای ترامپ بیشتر شده و امروز آثار 
تحریم های به تعبیر خودشان »کمرشکن« و طاقت فرسایی که 
می خواستند بر کشور ایجاد کنند، در بخش های مختلف لمس 

می شود.
بحث مهم این است که راه عبور از این وضعیت، یعنی سیاست 
خارجی مشکل دار ما و حتی وضع مشکلات داخلی مدیریتی ما، 

چیست؟ یعنی آیا راه آن به تعبیر امروزی ها »خالص سازی« و 
»یکدست شدن حاکمیت« است؟ طبیعتا کشوری که درصد 
بالایی از درآمدش وابسته به نفت است، اگر نفتش فروش نرود 
جیبش بی پول می شود. وقتی نفت فروش نرود، سرمایه گذاری 
صورت نمی گیرد و مشکل اشتغال پدید می آید. من فکر می کنم 
راه هرکدام اینها از مسیر سیاست داخلی ما می گذرد. یعنی راه 
حل مشکلات در حوزه های اقتصاد، تحریم و بقیه موارد از مسیر 
سیاست داخلی کشور می گذرد. تا وقتی یک دولت با پشتوانه 
عمیق مردمی و حمایت قوی طبقات محروم و متوسط، و مورد 
اعتماد شهرهای بزرگ و روستاها نداشته باشید، امکان عبور از 

این بحران وجود ندارد. رفتن به ســمت هسته های متصلب و 
جمع های محدود، راه حل نیست، بلکه بیشتر مشکل آفرین است.

مشکل اصلی اقتصادی است که بخشی از راه آن مدیریتی و 
بخش زیادی سیاست خارجی است؛ ولی راه حل همین دو امر نیز 
از سیاست داخلی می گذرد. به همین جهت چاره ای جز این نداریم 
که سیاست داخلی را تصحیح کنیم. دلیل غلط بودن یک سیاست 
نتایج آن است؛ اگر نتیجه خوبی نداشت، غلط است. امام تعبیر 
زیبایی دارند که می گویند، »حرف مرد دو تا است«. هیچ لزومی 
ندارد که اگر انسان راهی رفت و اشتباه بود، آن را ادامه بدهد؛ بلکه 

باید شجاعانه برگردد و بگوید این راه اشتباه بود.

دو سؤال بسیار مهم پیش روی امر انتخابات است. اولین مهم 
ســؤال این است که آیا بین شخص »الف« و »ب« اگر بالای 
سر دولت یا حکومت قرار بگیرند، تفاوتی وجود دارد؟ امروز یأس 
بسیار زیادی که در جامعه هست، ناشی از این است که این سؤال 
به طور پررنگ پاســخ داده نشده است؛ همه باید این سؤال را 
 پاسخ دهند. چون بعضا برخی از ما از روی عصبانیت و یا از روی 

تحلیل هایی، می گوییم فرقی نمی کند.
فرض کنیم فردا من و شــما فردا به عنوان دو انسان عادی 
می خواهیم در صندوق رأی بیاندازیم. اگر بگویند هیچ فرقی بین 
»الف« و آقای »ب« نیست، چرا رأی بدهم؟! معروف بود که در 
آمریکا میزان مشارکت در مواردی پایین بود، چون بیشتر زندگی 
آنها با شهرداری ها و شوراهای ایالتی است و انتخابات ریاست 
جمهوری فرقی برای آنها ندارد. البته در انتخابات بین بایدن و 
ترامپ مشارکت بالا گرفت. در انتخابات ترکیه نیز که بیش از 
90 درصد مشارکت وجود داشت، به دلیل تفاوت بین اردوغان 

و رقیبش بود.
همیشه گروهی هستند که ممکن است بگویند رأی ما تقویت 
جمهوری اسلامی و نظام اسلامی است و اگر افراد هیچ فرقی 
هم نکند، انتخابات را مثل راهپیمایی می بینند؛ یعنی در حقیقت 
می خواهند شرکت کنند تا اصل نظام تقویت شود. ولی بخش 
بزرگی از جامعه انتخابات را برای خودشــان و زندگی خودشان 
می خواهند. چرا انتخابات شوراها معمولا پررنگ است؟ به خاطر 

اینکه در زندگی آنها تأثیر دارد.
انتخابات مثل عروسی برادر است؛ آدم می تواند نرود، ولی برای 
نرفتن هم باید دلیل داشته باشد! اگر بگوید نمی آیم، گام بعدی 
چیست؟! اما این بخشی از ماجرا است؛ بخش دوم ماجرا این است 
که آیا امکان رقابت این دو تفکر فراهم است؟! واقعا در پیدایش 
یأس، سهم بزرگی متعلق به عملکرد بسیار غلط در دوره های 

قبل است.

سید حسن خمینی: درد اصلی جامعه »درد اقتصادی« است تقوی: ضرورت ورود دستگاه قضایی و کمیسیون 
اصل ۹۰ به تخریب غیراستاندارد ساختمان ها

رئیس مجمع نمایندگان تهران در مجلس، ضمن انتقاد از بی توجهی مسئولان 
مربوطه به تبعات حادثه ناشی از تخریب غیراستاندارد ساختمان ها توسط 
شهرداری تهران تاکید کرد که دستگاه قضایی و کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 

باید به این موضوع ورود پیدا کنند.
ســیدرضا تقوی  در انتقاد به بی توجهی مسئولان به خسارات جانی و مالی ناشی از تخریب 
غیراستاندارد ساختمان ها توسط شهرداری تهران، گفت: شهرداری باید در این زمینه پاسخگو 
باشد چرا که ساختمان هایی که قرار است تخریب کنند قطعا ساختمان هایی در اطراف آنها بوده 
و یک قاعده و ضابطه ای در رابطه با نحوه تخریب آنها وجود دارد که در کل دنیا مرسوم است 
و باید به طور دقیق رعایت شود تا به افراد و سایر بناها آسیبی وارد نشود.  نماینده مردم تهران، 
ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس، ادامه داد: بی تردید اطراف ساختمان هایی که 
قرار است تخریب شوند باید تخلیه شود و افرادی که مسئول تامین ایمنی در این قبیل پروژه ها 
هستند باید از قبل اعلام کنند تا از عدم بروز خسارات مالی و جانی احتمالی اطمینان حاصل شود.

وی تصریح کرد: تاکنون تعداد 5 نفر به دلیل این تخریب های غیراستاندارد ساختمان ها جان 
خود را از دست داده اند و 5 خانواده بی سرپرست شده اند و نمایندگان مجلس نیز به این وضعیت 
اعتراض کردند و تاکید دارند که نباید از کنار این قبیل موضوعات که جان تعدادی از هموطنانمان 
را به خطر انداخته است به سادگی گذشت. تقوی در گفت  و گو با خانه ملت، خاطرنشان کرد: 
هر فردی که قصوری در این زمینه داشته است باید پاسخگو باشد چرا که به دلیل بی دقتی و 
بی توجهی صورت گرفته خون 5 نفر ریخته شده است و این منصفانه نیست که به راحتی از کنار 
قصور مسئولان مربوطه بگذریم.عضو کمیسیون فرهنگی مجلس، اظهار کرد: مسئولان مربوطه 
ادعا کرده اند که این اتفاق در فاصله 80 متری رخ داده است اما این توجیه قابل قبولی نیست چرا 
که اگر بیش از 200 متر هم فاصله داشتند باید بعد از حصول اطمینان از امنیت منطقه نسبت 
به تخریب این قبیل ســاختمان ها اقدام شود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم، تاکید کرد: 
هم اکنون باید دستگاه قضایی و دادستانی به عنوان مدافع حقوق عامه به این موضوع ورود پیدا 
کنند و با هر فردی که قصوری در این زمینه داشته است، برخورد کنند.رئیس مجمع نمایندگان 
استان تهران در مجلس، یادآور شد: مجلس نیز باید از بعُد وظیفه نظارتی که برعهده دارد از طریق 
کمیسیون اصل 90 به این موضوع ورود پیدا کرده و گزارش آن را در سطح عمومی اعلام کند. 
همچنین هیات رییسه مجلس باید هیاتی را جهت بررسی این حادثه تعیین کند تا گزارشی را در 

این زمینه تهیه و در صحن علنی قرائت کنند.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس؛ پول های آزاد شده ایران به جیب این افراد می رود
پول های آزاد شده در جیب پتروشیمی ها

طغیانی گفت: پول های آزاد شده ایران از کره جنوبی هنوز وارد چرخه اقتصادی 
کشور نشدند.

2۱ مرداد ماه سال جاری بود که محمدرضا فرزین، رئیس بانک مرکزی ضمن تبریک به وزارت 
امور خارجه از آزادسازی اموال بلوکه شده ایران در کره جنوبی خبر داد و گفت این پول ها برای خرید 
کالاهای غیرتحریمی استفاده می شوند. با وجود اینکه فرزین از سبد خرید ایران توسط پول های آزاد 
شده خبر داد اما با گذشت بیش از دو هفته از خبر آزادسازی اموال ایران در کره جنوبی، خبری از 
خریدهای ایران با استفاده از پول های بلوکه شده منتشر نشده و به این ترتیب سوال هایی در مورد 
ســرانجام پول های آزاد شده، مطرح می شود.در پاسخ به این پرسش مهدی طغیانی، سخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس در گفتگو با گسترش نیوز درباره سرانجام پول های بلوکه شده گفت: 
دولت هنوز گزارشی در مورد وضعیت پول های بلوکه ای که آزاد شدند، ارائه نکرده است. غیر از نفت 

که درآمدهای نفتی را برای خرید کالاهای اساسی و غیره تخصیص می دهیم.
پول های آزاد شده در جیب پتروشیمی ها

این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه پتروشیمی ها مالک اصلی پول های بلوکه شده هستند، تصریح 
کرد: پول های آزاد شده نیز در بانک های مختلف و با مقاصد مختلف به کانال خودش برمی گردد. 
به این معنی که اگر پول آزاد شده مربوط به پتروشیمی ایکس است، وقتی به کشور برمی گردد سر 
جمع ارزی صورت می گیرد اما هر کدام منابع خود برمی گردند.طغیانی در پاسخ به اینکه در نهایت 
پول های آزاد شده ایران در کره جنوبی به وارد چرخه اقتصاد کشور شده یا خیر، خاطرنشان کرد: خیر، 

پول های آزاد شده ایران از کره جنوبی هنوز وارد چرخه اقتصادی کشور نشدند.

وزیر آموزش و پرورش استیضاح می شود؟
وزیر آموزش و پرورش اخیرا در یک مصاحبه تلوزیونی در خصوص شهریه بالای 
برخی مدارس اظهاراتی کرده بود که بسیار مورد انتقاد قرار گرفت. در این راستا 
علی خضریان، نماینده تهران در صفحه شخصی خود نوشت: به احترام فرزندانی 
که آموزش رایگان و با کیفیت حق قانونی آنهاست استیضاح وزیر را پیگیری می 

کنم.
در پی سخنان اخیر وزیر آموزش و پرورش علی خضریان، نماینده تهران نوشت: دفاع غیرمسئولانه 
جناب رضا مراد صحرایی از طبقاتی شدن مدارس که به قول رهبری این بی عدالتی محض به هیچ 
وجه قابل قبول نیســت حاکی از عدم باور وی به عدالت آموزشی در آموزش و پرورش است.لذا به 
احترام فرزندانی که آموزش رایگان و با کیفیت حق قانونی آنهاست استیضاح وزیر را پیگیری می کنم.
وزیر آموزش و پرورش چند روز پیش درباره گرانی شهریه برخی مدارس گفته بود: برای ماشین مدل 
بالا هم باید پول بیشتری بدهید! شاید خانواده دنبال چیز دیگری است، ما که نباید پولش را بدهیم.

وزیر آموزش و پرورش همچنین در روزهای گذشته ادعای دیگری را نیز مطرح کرد. او با بیان اینکه 
تا سال گذشته 2۴0 هزار معلم کشور کف حقوق را دریافت می کردند، گفت: امروز با افتخار اعلام 
می کنم حتی یک معلم هم کف حقوق را در یافت نمی کند و معلمی نداریم که زیر ۱0 میلیون تومان 
حقوق بگیرد.وی اشاره ای هم به در دست اصلاح بودن رتبه بندی معلم ها داشت و گفت: آیین نامه 
اصلاحی رتبه بندی با همکاری معلمان در دست تدوین است.وی در ادامه با بیان اینکه غول کنکور 
نظام تعلیم و تربیت را به سمت نابودی می برد، گفت: قریب ۷5 هزار میلیارد تومان گردش مالی مافیای 
کنکور است که رفته رفته با حذف  کنکور در پی حذف آن هستیم.او تاکید کرد: در تلاشیم تا با حذف 
کنکور  شرایط را برای رقابت دانش آموزان مناطق محروم برای قبولی در دانشگاه ها فراهم کنیم.به 
گزارش تجارت نیوز، وی در ادامه با بیان اینکه مراکز تربیت معلم  در حال احیا هستند، گفت: در تلاشیم 
به جایی برسیم که سالیانه ۴0 هزار دانشجو معلم وارد مراکز تربیت معلم شوند.وزیر آموزش و پرورش 
اضافه کرد: در هفته دولت 2000 پروژه شامل ۱0 هزار کلاس درس در کشور افتتاح می شود.صحرایی 
در ادامه با بیان اینکه سندتحول بنیادین باید مبنای کار آموزش و پرورش در کشور باشد، گفت: این سند 
مبتنی بر قرآن ومبانی اسلام بوده و با اجرای آن شاهد شکوفایی استعدادهای دانش آموزان خواهیم بود.

 توافقات جدید با روسیه 
برای عبور کشتی های جدید ایران

معاون سازمان بنادر با بیان اینکه هیات وزیران مجوز خرید کشتی های دست 
دوم برای خزر را صادر کردند، گفت: براســاس توافق با روسیه زمان تردد 
کشتی جدید ایران از ولگا با حذف تغییر پرچم به روسیه، از یک سال به دو 

هفته کاهش پیدا کرد.
مجید علی نازی از موافقت دولت با خرید کشتی های دست دوم برای خزر خبر داد و گفت: 
در سیاست های تسهیلات از محل وجوه اداره شده، سازمان بنادر علاوه بر ساخت کشتی، به 
خرید کشتی نو و دست دو نیز تسهیلات می پردازد و افراد می توانند نسبت به خرید کشتی دست 
دوم از کشورهایی مانند قزاقستان اقدام کنند.وی با بیان اینکه این اقدام در جهت توسعه کریدور 
شمال-جنوب انجام می شود، ادامه داد : از هیات وزیران مجوز ویژه گرفتیم که حتی برای خرید 
کشتی و شناورهای دست دوم تسهیلات ارایه دهیم. این مجوز تنها برای تامین ناوگان دریای 
خزر اســت و محدود به کشور قزاقستان نمی شود، افراد از هر کشوری که خریداری کنند این 
تسهیلات به آنها اختصاص داده می  شود. معاون دریایی سازمان بنادر با اشاره به توافقات جدید با 
روسیه تاکید کرد: با کشور روسیه تفاهمی انجام شده  است که زمان تغییر پرچم را از یک سال به 
دو هفته کاهش داده ایم. پیش از این دستورالعمل داخلی کشور روسیه به شکلی بود که یک سال 
زمان می برد تا کشتی خریداری شده از آنجا به مقصد نهایی منتقل شود و امروز این زمان را به 
دو هفته کاهش دادیم که کشتی از ولگا به کشورمان منتقل شود . علی نازی در گفت وگو با ایلنا 
افزود: پیش از این طبق قوانین روسیه هر کشتی که خریداری می شد برای انتقال در ابتدا باید به 
پرچم روسیه تغییر داده می شد و وقتی به ایران می رسید دوباره پرچم تغییر می کرد اما امروز این 
سختگیری ها برداشته شده و با تسهیل گری های صورت  گرفته، کشتی با پرچم ایران طی دو 
هفته وارد آب های ایران می شود.وی گفت: در حال حاضر، در مسیر خزر با افزایش تقاضا برای 
حمل کالا مواجه هستیم اما ناوگان دریایی محدود است از این رو برای پاسخ به این نیاز و توسعه 

ناوگان این تسهیل گری در بخش خرید ناوگان انجام شده است.

اگر پیامک سود سهام عدالت دریافت کردید بخوانید
مشاور رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور سهام عدالت  گفت: در حال 
حاضر، پرداخت سود سهام عدالت یا واریز اضافه سود این سهام انجام نمی شود.
مهدی حاجی وند، دستیار ویژه و مشاور رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در امور سهام عدالت    بیان 
کرد: اخیرا خبری در فضای مجازی منتشر شده که »دارندگان سهام عدالت با نصب یک برنامه و ورود 
اطلاعات شخصی خود در یک درگاه غیررسمی و نامعتبر، سود اضافه سهام عدالت خود را دریافت 

کنند! » وی گفت: این پیام با قصد کلاهبرداری در حال دست به دست شدن است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، حاجی وند با تاکید بر این که برای دریافت سود سهام عدالت نباید اقدام به 
ارائه اطلاعات شخصی به هیچ سایت و پایگاه اینترنتی کرد، افزود: در حال حاضر، پرداخت سود سهام 
عدالت یا واریز اضافه سود این سهام انجام نمی شود؛ ضمن اینکه برای دریافت سود سهام عدالت 
نیازی به نصب هیچ نرم افزار یا مراجعه به سایتی نیست نباید مبلغی را هم برای این کار پرداخت کرد.

اخبار کوتاه 

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس عدم همکاری بانک ها در 
پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن را چالش جدی پیش روی 
ساخت مســکن دانســت و گفت: اگر این مانع از پیش روی 
سازندگان برداشته شود و بانک ها به تکالیف خود در پرداخت 
تســهیلات عمل کنند، شاهد جهش بلندی در ساخت مسکن 

خواهیم بود.
عبدالجــلال ایری  با اشــاره به بیانات مقام معظم رهبــری مبنی بر اینکه 
»مشکلات معیشتی مانند گرانی مسکن و اجاره خانه باعث می شود همه کارهای 
خوب و پر زحمت دولت تحت الشعاع قرار گرفته و از چشم ها دور بماند« گفت: 
در حوزه مسکن به دلیل کم کاری های صورت گرفته در سنوات گذشته و عدم 
وجود استراتژی مشخص برای ساخت مسکن، با حجم قابل توجهی کسری 
خانه در کشور مواجه هستیم و همین امر، تعادل میان عرضه و تقاضا را برهم 
 ریخته و در کنار نوســانات اقتصادی، موجب گرانی مسکن در سال های اخیر 

شده است.
این نماینده مردم در مجلس با بیان اینکه مردم به ویژه اقشار کم درآمد جامعه 
به دلیل گرانی اجاره بهاس مسکن با مشکلات عدیده مواجه شده اند، عنوان کرد: 
هم اکنون مسکن، سهم قابل توجهی از سبد هزینه ای خانواده ها را در بر می گیرد. 
افراد فاقد مسکنی که سالانه با نگرانی و اضطراب ناشی از گرانی اجاره بها دست و 
پنجه نرم می کنند و در تامین حداقلی ترین هزینه های زندگی خود با مشکل مواجه 

هستند، سایر اقدامات و دستاوردهایی دولت را هم نمی بینند. 
ایری در گفت و گو با خانه ملت، با اشــاره به اقدامات اخیر دولت برای ساخت 

سالانه یک میلیون واحد مسکونی، عنوان کرد: در ماه های اخیر تحرکات خوبی 
در دولت برای تامین زمین جهت ساخت مسکن و تحقق برنامه ساخت سالانه 
یک میلیون واحد مسکونی دولت، ایجاد شــده است؛ اما کماکان در برخی از 
بخش ها با مشکلات جدی مواجه هستیم و موانعی بر سر راه دولت وجود دارد. 

ســخنگوی کمیســیون عمران مجلس عدم همکاری بانک ها در پرداخت 
تسهیلات به حوزه مسکن را چالش جدی پیش روی ساخت مسکن دانست و 
عنوان کرد: بانک ها تکلیف خود را در پرداخت تسهیلات به خوبی ایفا نمی کنند و 
علی رغم اینکه در قانون جهش تولید مسکن ضمانت اجرایی برای این امر لحاظ 
شده اما دستگاه های متولی از این ظرفیت به خوبی استفاده نکرده و بانک ها را 
همراه نمی کنند. اگر این مانع از پیش روی سازندگان برداشته شود، شاهد جهش 

بلندی در ساخت مسکن خواهیم بود.

چند روزی است که آگهی های فروش خودروهای فرسوده با قیمت های بسیار بالا در پی 
یک شایعه، بحث برانگیز شده است؛ بنابراین مردم نباید فریب این آگهی ها و سودجویان 
را بخوردند؛ حقیقت این است که برای واردات خودرو به هیچ خودروی فرسوده ای نیاز نیست 
و آنچه که توسط ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده اعلام شده، لزوم ارائه 

گواهی اسقاط آن هم توسط واردکننده است.
به گزارش ایسنا، پس از ارسال آیین نامه واردات خودروهای کارکرده به مجلس، یک نماینده مجلس مفاد این 
آیین نامه ۷ بندی را منتشر کرد که آخرین بند آن به موضوع اسقاط خودروهای فرسوده  و واردات خودرو مرتبط 
است.آخرین بند آیین نامه واردات خودروهای کارکرده به موضوع الزام اسقاط یک خودروی فرسوده به ازای هر 
خودروی کارکرده وارداتی اشــاره دارد که مطابق با این بند هر فرد حقیقی و حقوقی برای واردات یک دستگاه 

خودروی کارکرده باید گواهی اسقاط یک دستگاه خودروی فرسوده را دریافت کند.
به دنبال این موضوع برخی افراد سودجو و دلالان، حقیقت آیین نامه را کمی دستخوش تغییر داده و با شایعه پراکنی 
اعلام کردند که با داشتن )خود( خودروی فرسوده می توانید برای واردات خودروهای کارکرده خارجی با عمر حداکثر 
پنج سال اقدام کنند؛ بر این اساس این موضوع آغازی برای انتشار آگهی های فروش خودروهای فرسوده در برخی 
سایت های خرید و فروش شد؛ تا جایی که قیمت برخی خودروهای مدل پایین همچون پیکان های دهه 50 و ۶0 

به شکل عجیبی افزایش یافته و حتی تا 500 میلیون تومان هم پیش رفت.
همچنین شایعه شد که شرط ترخیص خودروهای وارداتی، اسقاط خودروی فرسوده است؛ بنابراین برخی به تب 
و تاب این افتادند که خودروی فرسوده خود را با قیمت های فرای تصور به فروش بگذارند.طی چند ماه اخیر، بحث 
اسقاط خودروهای فرسوده بسیار داغ بوده و طی چندین نوبت ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده بر 
لزوم ارائه گواهی اسقاط برای شماره گذاری خودروهای نوشماره، خودروهای وارداتی و طرح جایگزینی خودروهای 

فرسوده تاکید کرده است. 
البته طبق اعلام ســتاد مذکور برای شماره گذاری هر نوع وسیله نقلیه نوشماره اعم از خودرو، موتورسیکلت و 
خودروهای سنگین نیاز به ارائه گواهی اسقاط توسط تولیدکننده یا واردکننده ضروری است و این موضوع صرف 
خودروها نیست و بر این اساس، ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای فرسوده، اخیراً در جدولی تعداد گواهی 
اسقاط برای شماره گذاری انواع خودروها را اعلام و رئیس این ستاد تاکید کرد که تا زمان تصویب آیین نامه جدید، 

تمامی خودروهای تولیدی مکلفند از گروه گواهی اسقاطِ مجاز برای استفاده در گروه خودرویی تولیدی خود استفاده 
کنند.اما انتشار مفاد آیین نامه واردات خودروهای کارکرده، با توجه به اینکه به ارائه گواهی اسقاط خودروی فرسوده 
برای واردات اشاره کرده است، سبب شد که جریان سازی دروغی در بازار به راه بیفتد و پای خودروی فرسوده نیم 
میلیاردی را به آگهی های فروش باز کند؛ اما نکته ای که مردم بایستی بدان توجه کنند و فریب این آگهی ها را 
نخورند این است که همانطور که در آیین نامه خودروهای وارداتی قید شده و همچنین ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط 
خودروهای فرسوده تاکید کرده است، ارائه گواهی اسقاط برای واردات ضروری است و نه خود خودروی فرسوده و 
قیمت هر گواهی اسقاط از ۳0 میلیون تومان فراتر نمی تواند برود. به عنوان نمونه در یکی از این آگهی ها »پیکان 
بنزینی مدل ۱۳82« با قیمت 280 میلیون تومان به فروش گذاشته است یا مدل ۱۳8۳ آن را ۴00 میلیون تومان 
آگهی کرده اند و قید شده است که »مدارک تکمیل و آماده انتقال است و مختص طرح جایگزینی خودروهای 
فرسوده است.«موضوع آگهی های پیکان های فرسوده با قیمت های گزاف آنقدر داغ شد که طی روزهای اخیر، 
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو مشــهد در نامه ای با اتاق اصناف مشهد اعلام کرد: » با 
توجه به شایعه گرانی قیمت خودروهای فرسوده با مبالغ غیر واقعی و مشاهده چندین مورد در فضای مجازی، 
ایجاد تشویش اذهان عمومی در خصوص خرید و فروش خودروهای فرسوده، خواهشمند است ضمن پیگیری 
و اطلاع رسانی موضوع، جهت جلوگیری از هرگونه کلاهبرداری و سوءاستفاده از شهروندان، اقدام لازم را مبذول 
فرمایید.«همه این ها درحالیست که از اساس، درج هرگونه قیمت خودرو از اردیبهشت ماه امسال در سایت های 
فروش اینترنتی ممنوع است.سازمان حمایت در نامه ای به سایت های اینترنتی معاملات خودرو )خرید و فروش 
خودرو در بازار آزاد( دستور داده بود به منظور ساماندهی بازار خودرو تا اطلاع ثانوی از درج قیمت  خودروها اعم از 
صفر و کارکرده، خوددداری شود؛ ضمن اینکه از سقف قیمت اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تجاوز 
نکند، برای خودروهایی که قیمت توسط اتحادیه بارگذاری نشده به صورت توافقی و بدون درج در آگهی فروش 
باشد؛ اما این موضوع نه تنها تاکنون به درستی انجام نشده است و سایت ها درج قیمت دارند که اخیرا هم شاهد 
موارد این چنینی و پیکان های نیم میلیاردی هم بوده ایم.گفتنی است؛ این عدم رعایت ضوابط خاص درج آگهی 
در سکوهای برخط دو سایت خرید و فروش در خصوص درج قیمت مسکن سبب شد که چند روز پیش، معاونت 
تجارت و خدمات وزارت صمت در نامه ای به اتحادیه کشوری صنف کسب وکارهای مجازی، خواستار تعلیق فعالیت 
این دو پلتفرم شود و نماد کسب وکارهای آن ها به دلیل عدم رعایت ضوابط خاص درج آگهی به حالت تعلیق درآید.

مجید رضا حریری، رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین در گفت وگو 
با روزنامه اقتصادی امروز عنوان کرد: تورم به عنوان موضوعی مهم 
که بر زندگی ومعیشت مردم سایه شومی افکنده است هر ساله از 
جهات مختلفی مورد تحلیل و ارزیابی قرار می گیرد که علل افزایش 
نرخ تورم چیســت و راهکارهای کاهش نرخ تورم و رسیدن به 

نرمهای جهانی در نرخ تورم چیست؟
مجیــد رضا حریری ادامه داد: آنچه در این موضوع حائز اهمیت اســت اینکه 
نمی توان به صورت قاطع درباره نرخ تورم در ایران سخن گفت چرا که به دلایل 
بسیاری از جمله گره خوردن مسائل اقتصادی با مسائل سیاسی نمی توان چنین 

موضوعی را به درستی پیش بینی کرد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین افزود: با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از 

مشکلات کشور ناشی از مسائلی در حاشیه روابط و سیاست خارجی ماست و اثر 
تحریم ها که نشات گرفته از سیاست خارجی است پیش بینی کردن نرخ تورم را 
در اقتصاد بسیار سخت می کند، چرا که خبرهای مطلوب برجامی و رفع چالش ها 
در حوزه سیاست خارجی به کاهش مشکلات اقتصادی می انجامد که به تبع آن 
شاهد کاهش فشار مشکلات در بخش های مختلف اقتصادی و کاهش نرخ تورم 
خواهیم بود.مجید رضا حریری ادامه داد: علی رغم اینکه تورم بین بین 20 تا 25 
درصدی به جزیی و بخشی جدایی ناپذیر از اقتصاد ما تبدیل شده و گویا در اقتصاد 
ایران به این نرخ تورم عادت کرده ایم؛ هر چند این رقم تورم در کشورهای توسعه 
یافته بسیار بالاست اما نرخ تورمی که از سال 9۷ به بعد در اقتصاد ایران فشار زیادی 
روی بخش تولید و معیشت مردم وارد کرده ناشی از آثار تحریم هاست، یعنی اثرات 
عدم حضور ایران در بازارهای جهانی، عدم استفاده و دسترسی به سیستم بانکی، 
عدم دسترسی به منابع ارزی خارج از کشور همه و همه دست به دست هم داده تا 
منجر به بالا رفتن تورم شود. مجید رضا حریری، رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین 
در پایان گفت وگو با روزنامه اقتصادی امروز عنوان کرد: اینکه برخی از کارشناسان 
اقتصادی بالا رفتن نــرخ ارز را عامل مهمی در افزایش تورم می دانند و بخش 
دیگری نسبت به رشد نقدینگی و اثرات تورم زای آن هشدار می دهند، واقعیت این 
است که مسائل یاد شده در دو حوزه روی افزایش نرخ تورم تاثیر گذار اتس پس 
دو طرفی که افزایش نرخ تورم را به نقدینگی و دلاریزه شدن اقتصاد ایران نسبت 
می دهند درست می گویند اما در مجموع بخش مهمی از آنچه به تورم های بالا 
در اقتصاد ایران دامن زده، مسائل سیاسی است که اگر تشدید شود قطعا به افزایش 

نرخ تورم و بالا رفتن مشکلات در بخش های مختلف اقتصادی می انجامد.

معاون دادستان کل کشور در نامه ای خطاب به علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
خواستار افزایش نظارت ها و رسیدگی ویژه به موضوع کم فروشی ها در برخی اقلام خوراکی 

و مصرفی شد.
غلامعباس ترکی در پی وصول گزارش های متعدد مردمی در زمینه کم فروشــی برخی کالاها به ویژه اقلام 
خوراکی و مصرفی در نامه ای خطاب به عباس علی آبادی وزیر صنعت اظهارداشت: اگرچه حسب گزارش سازمان 
ملی استاندارد، میزان کم فروشی برخی کالاها روندی کاهشی داشته است؛ اما آمارهای ارائه شده مبنی بر وجود 
حداقل 2۷ درصد کم فروشی و میانگین کمبود ۷.2 درصد در محتویات فرآورده  ها در بسته های کالایی، بیانگر 
وضعیت غیرقابل قبولی است که تضییع حقوق عامه و آسیب به حقوق و دارایی شهروندان را در پی دارد.وی ادامه 
داد: با توجه به اهمیت موضوع و نارضایتی و شکایات متعدد هموطنان از کم فروشی برخی واحدهای تولیدی به 
ویژه در حوزه اقلام مصرفی و خوراکی، ضرورت دارد.ترکی افزود: برنامه ریزی دقیق برای اعمال موثر سازوکارهای 
بازرسی و نظارت بر فرایند درج قیمت، بسته بندی، توزیع و عرضه کالا، تدابیر و اقدامات اثربخش به منظور برچیده 
شدن بساط کم فروشی و برخورد قاطع و بازدارنده با متخلفان با قید فوریت در دستور کار واحدهای ذی ربط در 
آن وزارتخانه قرار گیرد.به گزارش بازار، معاون دادستان کل کشور افزود: مطابق احکام شرع مقدس و با توجه به 
تکالیف قانونی و نظارتی آن وزارتخانه و در اجرای ماده 290 »قانون آیین دادرسی کیفری«، ماده ۴ »دستورالعمل 
نظارت و پیگیری حقوق عامه« و تکالیف قانونی و نظارتی دادستانی کل کشور در امر صیانت از حقوق عامه و به 
منظور حفظ حقوق و دارایی مردم، توجهاً به مفاد بند )الف( ماده ۳ »دستورالعمل نحوه مقابله با ترک وظایف قانونی 
مدیران و کارمندان و پیشگیری از آن« دستور داده شود تا با همکاری سازمان ملی استاندارد، سازمان تعزیرات 
حکومتی و سایر واحدهای نظارتی اعمال نظارت های قانونی بر روند تولید و بسته بندی محصولات و ارائه خدمات 
در واحدهای تولیدی و صنفی تشدید شود.ترکی خطاب به وزیر صنعت معدن تجارت گفت: به واحدهای تولیدی 
و خدماتی و دســت اندرکاران این حوزه تکالیف و تعهدات مرتبط و لزوم رعایت کامل حقوق مصرف کنندگان 
اعلام و تبعات حقوقی و کیفری ناشی از عدم رعایت موارد یادشده ابلاغ شود. معاون دادستان کل کشور تصریح 
کرد: در صورت احراز کم فروشی در روند بازرسی و نظارت های قانونی، مراتب را با قید فوریت برای رسیدگی به 
دستگاه های ذی ربط اعلام و همزمان گزارش تخلفات عمده، کلان و یا سازمان یافته، برای پیگیری و نظارت 

لازم به این مرجع ارسال شود.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس: رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین در گفت وگو با »امروز«:

 عدم همکاری بانک ها در پرداخت تسهیلات 
مانع اصلی جهش تولید مسکن

 گول آگهی ها و شایعات را نخورید 
برای واردات، خودروی فرسوده نیاز نیست

 عدم حضور ایران در بازارهای جهانی منجر 
به بالا رفتن تورم می شود

 ورود مدعی العموم به موضوع کم فروشی
 در برخی اقلام خوراکی و مصرفی

اسحاقی سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس به بازار 
گفت: تصمیم به واردات شیرخشک برای ایجاد فضای رقابتی 
در حوزه های کمی، کیفی و قیمت در راستای منافع مردم و رفع 

کمبود در بازار گرفته شده است.
چندی پیش فراخوان واردات ۳0 میلیون قوطی شیرخشک از سوی سازمان غذا 
و دارو در شرایطی داده شد که تولیدکنندگان داخلی مدعی هستند این حجم از 
واردات فقط ۳0 درصد از ظرفیت تولید آن هاست. بنابراین اگر منابع ارزی به موقع 
در اختیار تولیدکنندگان قرار می گرفت، می توانستند همچون سنوات گذشته 
نیاز بازار را تامین کنند.موضوعی که برای بررســی چرایی تصمیم به واردات از 
ســوی سازمان غذا و دارو به سراغ کمیسیون بهداشت و درمان مجلس رفتیم 
تا ببینیم نظر بهارستانی ها در خصوص این چیست؟ گفتگوی بازار با سلمان 
اسحاقی سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی را در 

ادامه خواهید خواند.
به عنوان ســخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در 
خصوص فراخوان ســازمان بــرای واردات ۳۰ میلیون قوطی 
شیرخشک چه نظری دارید و چقدر اقدام به چنین کاری را تایید 

می کنید؟
اصرار بر این نداریم که با واردات به تولیدات داخلی آسیب بزنیم. اما از طرفی 
هم اصرار بر این داریم که واردات انجام شــود تا مردم معطل نمانند؛ اما اینکه 
گفته می شود چرا ارز در اختیار تولیدکنندگان قرار داده نشده، به اعتقاد بنده برای 
پاسخگویی به آن ابتدا باید یک ارزیابی میدانی نسبت به کمی و کیفی تولیدات 
شیر خشک داشته باشیم. همیشه هدف مان این است که از نظر کیفیت، کالایی 
که در اختیار مردم قرار داده می شود در شان مردم کشورمان باشد. به نظر بنده 

واردات شیرخشک توسط وزارت بهداشت برای رقابتی کردن تولیدات داخلی یک 
کار بســیار پسندیده است که می تواند هم خلا کمبود شیرخشک در کشور را 
جبران کند و هم تولید داخلی را از نظر کمی، کیفی و قیمت رقابتی کند.همچنین 
معتقد هستم که بهترین حالت این است که تولیدکنندگان داخلی در همنشینی و 
جلسه ای نسبت به تولید کیفی، کمی و قیمت گذاری تعهداتی بدهند تا بتوانند به 

صورت رقابتی با تولیدات خارجی فعالیت خود را ادامه دهند.
چقدر مــی توان مطمئن بود موضوع واردات شیرخشــک به 
سرانجام واردات آنتی بیوتیک دچار نشود؟ طرح دو فوریتی که 

خیلی زود با جمع آوری داروها از سطح داروخانه ها منتهی شد.
این سیاست گذاری برای یک بازده زمانی طولانی انجام نشده؛ همچنین ما به 
عنوان کمیسیون بهداشت و درمان و ناظر بر حسن اجرای قوانین، وظیفه داریم 
که قانون حمایت از تولیدات داخلی را به صورت مستمر نظارت کنیم که قوانین 
به درستی انجام شوند.از طرفی نیز این قانون نباید باعث شود که تولیدکنندگان 
داخلی نتوانند کمبود داخل را جبران کنند و از نظر کمی و کیفی مردم متضرر 
شوند. این مقدار شیر خشکی که قرار است به کشور وارد شود برای جبران عقب 
افتادگی و کمبود شیرخشــک در کشور است که تولیدکنندگان داخلی در چند 
مدت اخیر نتوانستند آن را جبران کنند.بنابراین اکنون تصمیم به واردات به تعداد 
مشخص گرفته شده و در کنار آن نیز تولیدات داخلی مورد حمایت قرار می گیرند 

تا بتوانند با رویه درست در بازار را عرضه شوند.
 الان تولیدکنندگان شیرخشک مدعی هستند که زیرساخت های 
مورد نیاز از جمله بسته بندی را اختیار دارند و می توانند به محض 
اینکه ســازمان غذا و دارو بحث ارز را تعیین و تکلیف کند حتی 
ســریع تر از وارد کننده نیاز بــازار را تامین کنند اما چون پنج 

 ماه اســت که ارز تامین نشده نتوانســتند تولید را به درستی
 ادامه دهند.

اینکه بگوییم به خاطر عدم تامین ارز به نیاز مردم توجه نکنیم دور از انصاف 
است. البته نمی گویم بی انصافی کرده اند؛ اما اینکه بگوییم تولیدات را متوقف 
کرده ایم و از طرفی هم بگوییم کارخانه ها را بخاطر تامین ارز تعطیل کرده ایم 
توقع ما بیش از این ها از تولیدکنندگان داخلی اســت. تولیدکنندگان به خاطر 
تعصب ملی خودشان هم که شده باید خلاء ایجاد شده را پر کنند و به دنبال آن 
به طور حتم وزارت بهداشت، سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد نیز از آن 

ها حمایت خواهند کرد.
در کنار این موضوع پس از اینکه سازمان غذا و دارو نسبت به واردات شیرخشک 
فراخوان داد، اعضای هیئت رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان از جمله حسینعلی 
شهریاری و عبدالحسین روح الامینی نیز به این موضوع ورود جدی کردند و با 
پیگیری هایی که انجام شد قرار شد طی برنامه ای، رئیس سازمان غذا و دارو را 
بخواهیم و در کمیته غذا و دارو نسبت به تامین و جلب نظر تولیدکنندگان داخلی 

نیز اقدام فوری شود.بر این اساس تصمیم گرفته شد تا به نحوی اقدام شود که 
تولیدکننده داخلی انگیزه خود را از دست ندهد و دچار این احساس نشود که چون 
حمایت نمی شود بخواهد دست از تولیدات داخلی بکشد. اما این حمایت زمانی 
صورت می گیرد که از نظر کیفی، کمی و قیمت گذاری تولید کننده داخلی بتواند 

نسبت به تولیدات خارجی که واردات انجام می شود رقابت کند.
با این تفاسیر معتقد هستید محصولی که قرار است وارد شود از 

تولیدات داخلی بهتر است؟
منظور بنده این است که تولیدکننده داخلی بتواند از نظر قیمت، کیفیت و کمیت 
برای سازمان غذا و دارو تعهد ایجاد کند. بنابراین اگر تولیدکننده در این چهارچوب 

قرار بگیرد به طور حتم نسبت به تامین ارز هم اقدام خواهد شد.
ما با اینکه تولیدکنندگان داخلی را داشتیم دچار کمبود شدیم، بنابراین سعی 
داریم این چرخه را به نفع مردم قرار دهیم و در این راستا نیز کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس با تلاش هایی که برای هر دو حوزه دارو و شیرخشک انجام 
داد حقوق گمرکی مواد اولیه را از چهار درصد به یک درصد تقلیل داد و مالیات بر 
ارزش افزوده دارو و شیرخشک را هم از 9 درصد به یک درصد تقلیل داد که باز 

هم همان یک درصد را نیز صفر کرد.
به عبارتی نســبت به تولیدکنندگان داخلی برای تامین مواد اولیه شان از نظر 
قانونی در 2 جا حمایت کرده ایم که نخست کاهش حقوق گمرکی به یک درصد 
و کاهش مالیات به صفر درصد است.این ها حمایت بسیار ارزشمندی هستند که 
اگر تولیدکنندگان داخلی اراده داشته باشد می تواند نظر سازمان غذا و دارو را هم 
به نفع خود تغییر دهد. به طور کلی همانطور که گفتم واردات شیرخشک از سمت 
سازمان غذا و دارو برای جبران خلا بازار است و امیدواریم در ادامه با حمایتی که 

از تولیدکنندگان داخلی می شود دیگر نیازمند تکرار واردات نباشیم.

واردات شیرخشک کمبود داخلی را رفع می کند
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:


